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Towards a fair sharing economy:

The role and place of cooperative platforms 
December 5, 2016 9h-17h
Conference in the European Economic and Social Committee, Brussels 
EESC Building – Room VMA 3 (2nd floor) ; 2 rue Van Maerlant - 1040 – Brussels
Translation English/French/Spanish
La Coop des Communs, Confrontations Europe, P2P Foundation, SMart, Ouishare, Cecop
Digital platforms are powerful tools for matching needs, cooperation and sharing information. However, they raise property and governance issues. Most digital industries advocate for sharing, decentralization and democratic values and practices, but they are also subjected to « netarchic » monopolies, according to Michel Bauwens (Peer to Peer Foundation).

Can we do more than describing the dangers of concentration and value chain capture of most powerful digital firms? Can we try to control the situation or, even better, go one step ahead? What kind of solutions can we find relying on “commons »? Can social and solidarity economy (SSE) and “collective” organisations (cooperatives, mutualities, associations…) contribute to fairer solutions?

Nathan Schneider and Trebor Scholz have launched in  November 2015 in New-York a movement and a manifest for platforms « under cooperative control » and redistributing value within the communities, workers and users, who rely on them. This echoes many European initiatives  to that promote a fair and sharing-based economy.   

Cooperative model seems to be a way to build a social and fair Internet. The new decentralised and sharing digital practices (such as blockchain) may also contribute to a renewal of cooperation and social and solidarity economy. 

How can « open cooperativism platforms» be a part of a new European political project? In what ways could commons and SSE contribute to the creation of new solutions to face the challenges posed by the current economic changes raise? What types of alternatives can they propose? What are the legal frameworks and public policies which could favor these practices: Labour Law, Contract and Competition Law, Data property and protection, Fiscality,  

Last but not least… How can we help the new cooperatives and mutuals to grow? How can they be incubated? What kind of business models and funding should be used? How can we encourage the EU to come up with proposals for platform cooperativism?

Draft Agenda 

8.45: Welcome and registration
9h15 – Opening 
9.30 – 10.10: Keynote speeches:

- Concepts and challenges:  sharing economy, concentration and value chain capture/place and role of cooperation and common-based innovations: Michel Bauwens, P2P Foundation 
- A message from Nathan Schneider and Trebor Scholz, USA, Platform Cooperativism

- European environment and European debate (provisional title): Luca Jahier, President Group III, EESC 
10.10 – 12.00: Testimonials of cooperative platforms experiences and reactions of experts and academics: 
10.10- 11.10: Experiences: Moderator:  Lieza Dessein, Smart

-  data commons: Eric Petrotto, 1DLab 
-  cooperative platforms in cities: Agnès Grayet, Dynamocoop 
-  cooperative store platforms: Quentin Crespel,  Beescoop  

- barter on line: Samuel Cohen, France Barter 
-  collective decisions: Jessy Kate Schingler, Enspiral (to be confirmed)
11.30 – 12.30: identification of issues to be addressed during the afternoon

- responsibility, consumer protection, accessibility, redistribution: Guido Smorto (Italy) 
- common data, property: Bruno Carballa (France/Argentina)
- business models, fundings: Susana Martín Belmonte, Barcelona
- labor and social protection:  Sandrino Graceffa, SMart
- democracy, governance: Francesca Bria (Barcelona, to be confirmed)
12h00 – 13 h30: lunch at the EESC cafeteria 
13.30-16.00: The contribution of these practices for the political project and the support expected: 

13.30-14.00: Introductions: Comprehensive view of the European regulations (Communication on collaborative economy-2/6/16; consultation on European pillar of social rights 8/6/16; intellectual property; data protection): Carole Ulmer, Confrontations Europe; Marguerite Grandjean,                                                  Ouishare

14.00-16.00: 2 panels with academics and practitioners: how can and should cooperative practices be supported; building proposals: 
- Inputs: proposals from Platform Cooperativism (NYC conference, November 2016), European Commons Assembly (November 2016, Brussels), Cooperative Summit (Québec, October 2016).
- Supportive legal frameworks: social policy, redistribution, preservation of territories, with Guido Smorto and Bruno Roelandts.
- Alliances and supports: incubation, business models and funding with Benjamin Coriat and Jean-Michel Servet. 
16.00 – 16.40: feedbacks, questions, clarifications from participants

16.40–17.15: Conclusions: Which public policy? National, European, International? Round table with ‘decision-makers’, proposals’ feedbacks: Pat Conaty, Thiebaut Weber -ETUC, Reves, Social Economy Europe, ILO
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Vers une économie collaborative équitable et participative :

le rôle et la place des plateformes coopératives 
5 décembre 2016

Conférence au Comité économique et social européen, Bruxelles
Bâtiment Van Maerlant salle VMA 3 (2ème étage ) ; 2 rue Van Maerlant - 1040 – Brussels
Traduction Anglais/Français/Espagnol
La Coop des Communs, Confrontations Europe, P2P Foundation, SMart, Ouishare, Cecop
Les plateformes numériques constituent des outils puissants de mise en relation, de partage et de coopération. Elles posent aussi des questions de propriété et de gouvernance. La plupart des industries numériques prônent le partage, la décentralisation et la démocratie, mais elles sont aussi captées par des monopoles « netarchiques », selon l’expression de Michel Bauwens (Peer to Peer Foundation).

Peut-on faire mieux que décrire les dangers de concentration et de captation de la valeur par des firmes toutes puissantes de  la mutation numérique et tenter de les maîtriser, voire de les devancer ? quelles solutions « en communs » ? l’économie sociale et solidaire, avec ses formes d’organisations économiques et sociales collectives, mutuelles, coopératives, associations, peut-elle y contribuer ? 

Le mouvement lancé fin 2015 à New-York par Nathan Schneider et Trebor Scholz en faveur de plateformes coopératives gouvernées par leurs utilisateurs, redistribuant la valeur dans les communautés qu’elles animent a trouvé écho dans les mouvements qui, en Europe, militent pour une économie numérique de justice et de partage.  
Le modèle coopératif semble être la solution pour construire un internet social et solidaire. Les nouvelles pratiques décentralisées et de partage sur internet (et d’autres outils comme la blockchain) sont de nature à permettre à l’ESS de se réinventer. 

Dans quelle mesure les plateformes coopératives ouvertes peuvent-elles faire partie intégrante d'un projet politique européen? Sans être la panacée, communs et ESS peuvent-ils contribuer à la fois à faire face aux aléas de la transition et proposer des modèles alternatifs ? quels sont les cadres législatifs et les politiques publiques nécessaires : droit du travail et des contrats, droit de la concurrence, propriété et protection des données, fiscalité ? 

Et, last but not least… comment favoriser l’essor de ces nouvelles coopératives ou mutuelles ? comment les incuber ? quels modèles d’affaires ? comment les financer ? peut-on pousser des propositions européennes ?

Projet de déroulement : 

8.45: Accueil et inscriptions

9.15 - Ouverture
9.30 – 10.10 : Propos introductifs

- Concepts et enjeux: économie collaborative, concentration, création et captation de valeur ; place et rôle de la coopération et des innovations “en communs” : Michel Bauwens, Fondation P2P 
- Message de Nathan Schneider et Trebor Scholz, USA, Platform Cooperativism
- L’environnement et les débats européens (titre provisoire) : Luca Jahier, Président du Groupe III, CESE  

10.10 – 12 : Expériences de plateformes coopératives et réactions de chercheurs et experts:   
10.10- 11.10: Expériences: modérateur : Lieza Dessein, Smart

- coopératives de données :  Eric Petrotto, 1DLab
- plateformes coopératives dans les villes :  Agnès Grayet, Dynamocoop
- commerce coopératif :  Quentin Crespel,  Beescoop  

- prêts entre entreprise : Samuel Cohen, France Barter
- prises de décision collectives :  Jessy Kate Schingler, Enspiral (à confirmer)
11.10 – 12 : identification des questions à traiter au cours de l’après-midi 
- responsabilité, protection des consommateurs, accessibilité, redistribution : Guido Smorto
- propriété des données : Bruno Carballa 
- modèles d’affaires, financement: Susana Martín Belmonte, Barcelona
- travail et protection sociale protection: Sandrino Graceffa, SMart 

- démocratie, gouvernance : Francesca Bria (à confirmer) 

12 – 13.30 : déjeuner à la cantine du CESE 

13.30 – 16.00: la contribution de ces pratiques au projet politique européen et les soutiens attendus : 

13.30 -14 : Introductions: Panorama de la régulation européenne (Communication sur l’économie collaborative, juin 2016; consultation sur le socle des droits sociaux, 8/6/16; propriété intellectuelle ; protection des données : Carole Ulmer, Confrontations Europe; Marguerite Grandjean,                                                  Ouishare (to be confirmed)

14-16: 2 panels chercheurs/praticiens: comment ces pratiques coopératives peuvent et devraient être soutenues, propositions:
- Propositions existantes : Platform Cooperativism (conférence à NY, novembre 2016), European Commons Assembly (novembre 2016, Brussels), Cooperative Summit (Québec, octobre 2016), …  sur
- les cadres légaux et politiques de promotion: politique sociale et redistribution, préservation des territoires, avec Guido Smorto et Bruno Roelandts
- Alliances and soutiens : incubation, modèles d’affaires, financements, avec Benjamin Coriat et Jean-Michel Servet. 
16.00 – 16.40: feedbacks, questions, clarifications de la part des participants

16.40–17.15 : Conclusions: quelles politiques publiques? nationales, européenne, internationale? Table-ronde avec des “décideurs”, réactions aux propositions : Pat Conaty, Thiebaut Weber -ETUC, Reves, Social Economy Europe, BIT
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